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Zasedání ZMČ Praha-Běchovice
a veřejná schůze k obchvatu Běchovic
* 10. listopadu 2004 od 18.00 hod. *

Den otevřených dveří ve škole
a akademie v tělocvičně
* 13. listopadu 2004 *

Kontejnery na likvidaci větví a listí
* 27. listopadu 2004 *
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Mikulášská besídka v tělocvičně
* 12. prosince 2004 od 14.00 hod. *

AKTUÁLNĚ

Škola slaví stovku
Před více než sto lety

V habsburské monarchii bylo zavedeno povinné vyučování
vydáním Všeobecného tereziánského školního řádu ze dne
6. prosince 1774. Tento řád upravoval zřizování všech druhů škol
a nařizoval povinné základní školní vzdělávání pro děti šesti až
dvanáctileté v základních triviálních školách. V těchto školách
se učilo pouze čtení, psaní, počítání tzv. trivium a náboženství.

Pro běchovické děti byla nejbližší škola založena roku 1763
v Uhříněvsi. Další škola měla být v Újezdě. O zřízení školy žádali
tenkrát obyvatelé újezdští, kteří sem byli přesídleni. Vrchnosten-
ský úřad v Uhříněvsi ustanovil svého písaře Jana Bečváříka učite-
lem v Újezdě. Jelikož učitel bydlil v Kolodějích a v Újezdě nebyla
žádná školní budova, byla škola přeložena do Koloděj do čísla 50.
Zde se vyučovalo od roku 1783 a od stejného data sem byly Bě-
chovice přiřazeny. Učilo se česky a německy.

Na konci roku 1869 a na počátku 1870 byly zaváděny v celé říši
rakouskou říšskou radou ve Vídni vypracované nové školní zákony,
jimiž se dozor nad školami odňal církvi a přidělil státu. Hlavní zása-
da nového školního systému byla, že dozor jménem státu vykoná-
valy z občanstva volené místní školní rady. Místo arcibiskupských
vikářů zřízena byla instituce c. k. okresních a zemských školních
inspektorů a na místo farářů, kteří dříve školu spravovali, byli nyní
správci školy jmenováni světští učitelé. Nové zákony byly nazývá-
ny „odtržení školy od církve“. Běchovické děti, navštěvující koloděj-
skou školu, platily školné. Za chudé děti platila školné obec.

V Běchovicích bude škola!
V létě roku 1894 usilovali občané běchovičtí o zřízení zimní

školní expozitury ve zdejší obci. Obecní výbor jednal o této žádos-
ti na svém zasedání dne 23. září 1894 a usnesl se, aby „jednání
toto, poněvadž nemá žádné podstaty, bylo odročeno“. V obecním
výboru bylo usneseno, „aby se od zřízení zimní školy zcela upus-
tilo, čímž se žádost občanů běchovických zamítá, jelikož se po-
mýšlí spíše na stavbu nové školy“.

V roce 1897 opět občané běchovičtí žádali dopisem okresní školní
radu v Českém Brodě o zřízení samostatné školy. O žádosti bylo
jednáno na schůzi výboru dne 14. července 1887 a obecní výbor

Budova, která zažila za svých 100 let obrovských
změn. Přijďte se podívat 13. listopadu!

BĚCHOVIC
Zpravodaj MČ Praha-Běchovice         Číslo 11                    Listopad 2004
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  Petr Hronovský

   INTERIER DESIGN
Truhlářství

Návrhy a realizace interiérů
Tel.: 602 614 890

776 714 890
e-mail: hronovsky@orloj.cz
www.truhlarstvi.com

- zakázková výroba
- bytový a kancelářský nábytek
- kuchyňské linky
- plovoucí a dřevěné podlahy
- koberce a PVC
- schody, obklady
- pergoly a sruby

schválil devíti hlasy přání občanů a usnesl se, aby byla
ve zdejší obci zřízena z obecních prostředků nová dvou-
třídní škola a uložil představenstvu obce, „aby potřeb-
né kroky v záležitosti té u slavné c. k. okresní školní
rady učinil, aby škola co nejdříve vystavěna a svému
účelu odevzdána býti mohla“.

Žádost byla představenstvem obce okresní školní
radě v Českém Brodě zaslána a tato přípisem ze dne
25. října 1897 odpověděla, aby nejprve bylo pomýšleno
na zřízení expozitury a až tato bude povolena, teprve
aby byla podána žádost o zřízení samostatné školy.
Přípis byl projednán v obecním výboru a vyjednávalo
se bez valného výsledku až do roku 1900.

V roce 1900, na návrh okresní školní rady žižkovské,
byli pozváni k okresnímu školnímu inspektorovi Františ-
ku Šváchovi zástupci obce běchovické. Zde jim bylo
vysvětleno, jaké kroky je nutné učinit ke zřízení školy v
Běchovicích. Žádost byla příznivě vyřízena
a expozitura byla povolena pro první tři třídy c. k. zem-
skou školní radou přípisem ze dne 24. června 1901 jako
část školy kolodějské. Jelikož nebyla v Běchovicích škol-
ní budova, usneslo se obecní zastupitelstvo ve svém
zasedání 22. června 1901 místnost najmout. Místnost
pro třídu byla najata od pana Josefa Špačka v domě čp.
67 za roční nájem 800 K pro první rok, na další léta po
200 K.  Okresní školní rada schválila místnost jako vy-
hovující a třída byla dne 1. září 1901 vysvěcena. Výno-
sem c. k. zemské školní rady ze dne 1. září 1901 byla
třída otevřena a počalo se v ní vyučovat dne 1. října 1901.

Vyučoval zde Václav Holub, zatímní podučitel z Ko-
loděj. Školou povinných dětí v prvních třech školních
ročnících bylo 48. Ostatní děti chodily do Koloděj.

Dne 15. března 1902 se usneslo obecní zastupitel-
stvo podat žádost o zřízení samostatné dvoutřídní obec-
né školy v Běchovicích. Žádost byla příznivě vyřízena
a výnosem c. k. zemské školní rady se dne 15. 6. 1903
povoleno, aby se zřídila veřejná samostatná dvoutřídní
obecná škola s vyučovacím jazykem českým.

Poté byly předloženy ke schválení plány ke stavbě
školní budovy, zpracované Aloisem Jenšovským, sta-
vitelem z Uhříněvsi. Plány byly výnosem c. k. okresní
školní rady v Žižkově ze dne 25. dubna 1904 spolu
s rozpočtem schváleny. Dne 12. května byla stavba
veřejnou dražbou zadána. Celá stavba si vyžádala ná-
kladu 33 609 K a byla dokončena dne 15. září 1904.

Výnosem ze dne 20. září 1904 povolila c. k. zemská
školní rada, aby dvoutřídní obecná škola v Běchovi-
cích byla ihned otevřena. Dne 20. října 1904 přejímací
komise školu prohlédla a vyučování v ní povolila.

Otevření školy
Dne 30. října 1904 byla školní budova za přítom-

nosti c. k. okresního školního inspektora Františka Švá-
chy, farářem z Koloděj Augustinem Ulrichem za asis-
tence P. Čeřovského, kaplana v Uhříněvsi, vysvěcena.
Slavnosti bylo přítomno učitelstvo z okolních obcí, sbor
dobrovolných hasičů z Běchovic, spolek „Baráčník“
a takřka veškeré občanstvo obce a okolí. Nová školní
budova byla otevřena dnem 1. listopadu 1904 a začalo
se v ní vyučovat dne 3. listopadu.

Zatímním řídícím učitelem na zdejší škole byl jme-
nován Václav Holub a učitelem Antonín Tomášek, kte-

Historický snímek běchovické školy před rekonstrukcí
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Soukromý Pension
 „FELICITA“

vhodný pro seniory
V Březinkách 209, Vyžlovka,
 321 677 236 – 775 122 404

776 106 833
pension.felicita@seznam.cz

www.stroko.cz

Nabízíme dlouhodobé, rekonvalescenční
i krátkodobé pobyty vhodné pro seniory –

speciální vybavení pokojů,
24 hod. pečovatelská služba,

 plná penze, rehabilitace,
 praní prádla

rý dosud učil v Kolodějích. Oba učitelé zde učili do
17. července 1905. Prvním definitivním řídícím učite-
lem na zdejší škole byl jmenován František Hodný, na-
rozený 20. dubna 1858 v Dubči. Začal zde učit dne
1. září 1905. Václav Holub zůstal učit jako učitel.

Dne 30. srpna 1912 zemřel řídící učitel František
Hodný a dne 2. září 1912 byl ustanoven zatímním řídí-
cím učitelem opět Václav Holub. Dekretem ze dne
22. února 1913 byl ustanoven řídícím učitelem na zdej-
ší škole Petr Čadil z Českého Brodu. Do úřadu nastou-
pil dnem 1. září 1913. Václav Holub zůstává stále na
zdejší škole jako učitel.

Petr Čadil působil na zdejší škole do roku 1917. De-
kretem ze dne 12. března 1917 byl ustanoven Václav
Holub zastupujícím řídícím učitelem v Běchovicích.

Václav Holub řídícím učitelem
Na místo řídícího učitele na škole v Běchovicích byl

zemskou školní radou vypsán konkurz, kterého se zú-
častnil i Václav Holub. Konkurz vyhrál a byl výnosem
zemské školní rady v Praze ze dne 19. října 1918 usta-
noven definitivním řídícím učitelem při zdejší dvoutříd-
ní škole. Předepsanou přísahu složil 16. listopadu 1918.

Výnosem ze dne 28. května 1921 bylo povoleno zří-
dit při škole jednu zatímní pobočku a vyučování se
řídilo dle učebních osnov škol trojtřídních. Třída byla
otevřena slavnostně dne 1. září.

 Školu v té době navštěvovalo celkem 156 žáků:
v první třídě bylo 46 žáků, ve druhé 44 a ve třetí 66 dětí.

Výnosem zemské školní rady v Praze ze dne 14.9. 1929
byla při zdejší škole zřízena druhá pobočka. Pro nedo-
statek tříd bylo zavedeno střídavé vyučování.

Dnem 1. září 1930 byla při zdejší škole zřízena třetí
pobočka. Byla umístěna do pronajaté místnosti v so-
kolovně. O otevření pobočky bylo zažádáno současně
se žádostí o přístavbu školy. Povolení bylo schváleno
přípisem okresního školního výboru v Říčanech dne
7. srpna 1930.

S přístavbou školy bylo započato dne 25. srpna 1930
dle plánu Eduarda Moravce z Újezda, který také pří-
stavbu prováděl. Stavba a vnitřní omítky byly dokon-
čeny 15. prosince 1930. Dne 13. ledna 1931 byla prove-
dena kolaudace stavby a dnem 15. ledna 1931 začalo
se v nových třídách vyučovat. Stavba si vyžádala
123 524,70 Korun. Školu navštěvovalo v této době
125 hochů, 109 děvčat, celkem 234 dětí.

Řídící učitel Václav Holub ukončil své působení na
běchovické škole v roce 1938. Učil v Běchovicích 37
roků.

Materiál připravil Zdeněk Váňa
(příspěvek je redakčně zkrácen)

MUM - klub pro maminky a děti, Horní Počernice,
Mezilesí 2058, Tel.: 281 922 298,  po–čt od 9.00 do
12.00 hod. nebo 606 332 326 B. Zálohová

Od pondělí do čtvrtka je volně přístupná herna od
9.00 do 12.00 hodin. Máme tu domeček s prima sklu-
zavkou  a spoustu hraček. V pátek je klub zavřen.
Otevíráme nový kurz a obsazujeme poslední volná
místa:
Výtvarná výchova pro děti od 4 do 8 let. Zanechte tu
s námi vaše děti tvořit ve středu od 15.30 do 16.30 hodin.
Cena cca 450,- Kč na půl roku (sleva pro sourozence).
Informace na tel.: 608 160 482 – pí Dubová

Rukodělné čtvrtky - výuka starých zapomenutých
technik. Začátky kurzů jsou v 9.00 hodin. Na kurzy se
předem nahlaste v klubu. Cena je cca 120,- Kč.

18. listopadu Šití panenky – panenka z ovčí vlny
20. listopadu Den šperku výroba šperku: skleněný,

smaltovaný, pryskyřičný a drátěný
šperk. Celodenní kurz od 9.00 do 15.00
hodin. Cena 350,- Kč.

25. listopadu Adventní věnec – výroba věnce
2. prosince Drátování vánoční hvězdičky

VLASTNÍ VÝROBKY POTĚŠÍ
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Dne 13. října se uskutečnila v prostorách DPS veřej-
ná schůze, na kterou navazovalo 23. zasedání zastu-
pitelstva. Veřejná schůze měla na programu jediný bod,
a to seznámení obyvatelstva s přípravou stavby 511,
která by měla propojovat dálnici na Mladou Boleslav
s dálnicí D 1. Tuto stavbu představili projektanti Ing. For-
man a Ing. Lebeda. Jedná se o projekt připravený
k Územnímu rozhodnutí. Po jeho vydání bude třeba vy-
žádat stavební povolení a poslední přípravnou částí je
výběr zhotovitele této náročné stavby. Podle informací
by mělo dojít ke stavbě v letech 2006-2010.

Součástí vystoupení obou inženýrů byla počítačová
animace, díky které jsme se mohli „projet“ připravova-
nou komunikací. Její začátek je v místě současných
nájezdů u nádraží Běchovice. Z těch zůstane pouze
nájezd směrem na Černý Most a sjezd od Černého
Mostu (tak jak jezdí linka 250 pozn. red.). Silnice bude
pokračovat přes třípatrové dálniční křížení, které bude
vybudováno na poli mezi hřištěm u Běchovic II a Dub-
čí. Další zajímavou stavbou bude 288 metrů dlouhá
estakáda přes Říčanský potok a na ní navazující še-
desátimetrový tunel pod silnicí Koloděje – Dubeč. Ko-
munikace pak bude pokračovat dále po mnoha zajíma-
vých stavbách až k napojení na dálnici D 1. Tyto stavby
určitě spolknou hodně finančních prostředků. Jak bylo
řečeno, část jich je přislíbena z Bruselu.

Naše občany ale především zajímalo zabezpečení
obce proti hluku. Podle inženýrů Formana a Lebedy bu-
dou kolem dálničního tělesa v šířce 30 metrů vysáze-
ny zelené pásy  a současně jsou na žádost MČ projek-
továny protihlukové valy. Všechna opatření bude včas
posuzovat hygienik. Občané poukazovali na velký hluk
z přemostění Počernického rybníka. Bylo vysvětleno,
že most je konstrukčně relativně starý a nelze na něj
umístit protihlukové stěny tak, jak je to povinné u mos-
tů nových. Starosta předal projektantům petici občanů
Běchovic II, ve které vyzývají k přeměření hluku, který
je způsoben provozem na okruhu a dále jde z neod-
hlučněného mostu a zatěžuje obec.

Protože se schůze zúčastnilo málo občanů, upozor-
nil starosta, že plány k výstavbě jsou u místostarosty
ing. arch. Bubníka k nahlédnutí každou středu od 16.00
do 17.00 hodin.

Krátce z 23. zasedání Zastupitelstva MČ:
Nejprve byl jmenován do funkce nový tajemník pan

Josef Jáchym.
Zastupitelstvo MČ Praha-Běchovice bylo seznáme-

no s činností starosty od minulé schůze. Stručně:
– výstavba hřiště pro golfovou školu v prostoru mezi

ul. Ke Kolodějům a Jelenem. Byla by třeba změna Územ-
ního plánu, o kterou musí zájemce požádat prostřed-
nictvím ÚMČ. Současně musí být kladné stanovisko

útvaru životního prostředí, protože zamýšlená stavba
zasahuje do ÚSES Rokytka.

– park mezi ul. Nad Nádražím a Českobrodskou.
V tomto prostoru je navržen park, kde by bylo arbore-
tum, skytepark, vycházkové cestičky a koutky pro děti.

– sdružení Neposeda zahájilo činnost a požádalo
o grand. Byl přidělen ve výši 5 000 Kč.

– TJ Sokol II požádal rovněž o grand na ceny a sou-
těže. Byl přidělen rovněž ve výši 5 000 Kč.

– kritika černých skládek. Především se jedná o pro-
stor proti ulici Na Korunce, kde přibývají jablka a jiný
nepořádek. Zlozvyk vyvážení jablek do polí v okolí obce
stále trvá a bude postihován.

– zájemci o byty budou muset obnovit žádosti. Vzhle-
dem k tomu, že o byty je velký zájem, je třeba pravi-
delně vždy k 1. lednu aktualizovat seznam čekatelů.
Všichni registrovaní budou o této skutečnosti informo-
váni.

– seznámení s protihlukovými úpravami kolem že-
lezniční tratě v souvislosti s výstavbou koridoru. V mís-
tech, kde je zástavba budou vystavěny protihlukové
stěny částečně z betonu, skla a převážně z plastu.
Zastupitelé doporučují, aby alespoň z 60% byly opat-
řeny plastové stěny roštem na zeleň a požadují, aby
byly do kolaudace osázeny popínavými rostlinami. Na
přejezdu přes ulici Mladých Běchovic jsou plánována
barevná skla.

 Zaznamenal Jan Jech

NAD DÁLNIČNÍM PŘIVADĚČEM

Koncem září posoudili pracovníci základní organi-
zace Českého zahrádkářského svazu Běchovice stav
udržování a upravenosti veřejných ploch v naší obci
a zjistili mnoho zajímavého.

Oproti minulosti se výrazně zlepšil stav zelených
ploch, o které pečují pracovníci místního úřadu ve
středu obou částí obce. Jistě k tomu přispěla lepší tech-
nická a strojní vybavenost i počet pracovníků. Na okra-
jích obce je stále ještě mnoho zapomenutých míst, která
by zasluhovala větší pozornost. Nalezli jsme i několik
černých skládek nejrůznějšího haraburdí včetně hnijí-
cího ovoce, posečené trávy, větví ap. Někteří z nás
ještě asi neslyšeli nic o možnosti kompostování orga-
nického odpadu, ale všem těmto sobcům určitě chybí
základní občanská slušnost. Okolí Běchovic I je „oz-
dobeno“ několika skládkami, které zde způsobují řidiči
nákladních aut, kteří zde složí cokoliv. Běchovice II
naopak  přizdobují nezodpovědní pejskaři.

Radostnějším zjištěním je narůstající zájem majite-
lů rodinných domů o vzhled vlastních okrasných za-

PEČUJEME O VEŘEJNOU ZELEŇ
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hrádek, ale především o udržování veřejných zelených
pásů před domkem a někdy i o další rozsáhlé prostory
v okolí, o břehy vodních toků a nádrží, o parky atd. Ně-
které sadové úpravy nepostrádají jasnou koncepci
a mluví o obětavosti a kulturnosti tvůrce. Každopádně
musí každého chodce pohladit po duši. Drtivá většina
našich spoluobčanů pravidelně kosí a uklízí zelený pás
před svým domkem a zdobí jej kytičkami, ozdobnými
keři i stromy.

V několika případech se majitel nestará ani o svou
zahrádku natož o veřejné prostranství před domem
a to přesto, že všichni sousedi mají své okolí v doko-
nalém pořádku. Setkali jsme se i s úzkostlivým pořád-
kem a upraveností zahrádky, ale úplným ignorováním
okolí parcely. Kulturnost prostředí by snad neměla za-
čínat a končit u vlastního plotu.

Po skončení naší procházky obcí jsme se shodli, že
převážně žijeme mezi nezištnými, spořádanými a ak-
tivními spoluobčany, kteří nelitují vlastního úsilí, práce
a někdy i financí ke zkrášlení svého okolí i prostředí
pro nás všechny. Přestože se s vandalismem setkává-
me téměř na každém kroku, máme dojem, že další
občané  práci našich obětavých „zahrádkářů“ respek-
tují a neničí ji. Že by prostředí vychovávalo?! Určitě
nevychovalo tvůrce černých skládek všeho druhu. Tato
zkušenost je jednou z mnoha nejhorších, které jsme
získali.

Proto touto cestou oceňujeme vás všechny, kteří
uklízíte a upravujete okolí svého domku a věříme, že
vytrváte. V závěru jsme se shodli na seznamu zhruba

dvaceti spoluobčanů, kteří ve svém okolí vytvořili nej-
náročnější a nejzajímavější květinové nebo sadové
úpravy, které by neměly uniknout pozornosti. Mezi ně
patří např. pan Skalický, Maršál a Šimonka. Věříme, že se
jim na připravovaném přátelském setkání s předsta-
viteli obce dostane morálního ocenění, ale především,
že debata s nimi přinese řadu doporučení a námětů
pro další zkrášlování našeho životního prostředí.
O nejzajímavějších závěrech této akce budeme infor-
movat příště.

Za ZO ČSZ
František Matoušek

Miloslav Vítovec

Veřejná schůze na téma:

Přeložka silnice I/12
bude ve středu 10. listopadu

od 18.00 hodin v jídelně DPS
Přijďte si poslechnout jaké změny nás

v blízké budoucnosti čekají.
Připravte si dotazy na tvůrce díla, které

budeme mít „za humny“!

Neseďte doma, přijďte mezi nás!

vám nabízí kompletní servis
- modelové svatební šaty bílé, krémové

a veškeré pastelové barvy
- luxusní pánské obleky
- korzetové maturitní a společenské šaty

Půjčovny:
Horní Počernice, Náchodská 7
(u semaforu)  Tel.: 777 162 025

Lysá nad Labem
ulice Stržiště 1663/39
Tel.: 608 100 566
http://svatebnisalon.webpark.cz

Magdaléna – svatební salón
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POHLEDEM ÚČASTNÍKA

Rodinné In-line Běchovice
Na startu se s Honzou dohadujeme, kdo bude za jíz-

dy fotit. Po výstřelu se rozeběhneme a na focení nemá-
me ani jeden pomyšlení. Svištíme si to nahoru a dolů po
asfaltce z Běchovic do Kyjí ve skupince s pětikolečká-
řema a rozhodně jim nic zadarmo nedarujeme!

Trasa In-line závodu tvoří prvních pět kilometrů bě-
žeckého běchovického závodu, který se letos koná už
po stoosmé. Bruslařská jízda končí v polovině závodní
trati v Kyjích. Auto necháváme v cíli a na start se ve-
zeme už po svých kolečkách. Ačkoliv je trasa uzavře-
ná pro dopravu kromě veřejné již od 8 hodin, v 10 ho-
din, kdy trasu proti směru jízdy projíždíme, na nás dva
policisté cosi křičí a netváří se u toho nadšeně. Přitom
silnice, která je ve všední den ucpaná kolonami stojí-
cích aut, je zcela bez provozu. Užíváme si volný prů-
jezd až do Běchovic a zjišťujeme, že i tahle asfaltka
má své mouchy, tedy boule. Kvalita vozovky se různí.
Hladké jsou kupodivu záplaty, nejhrubší asfalt je u cíle.

Konstatujeme, že těch pět kilometrů po silnici s mír-
ným převýšením není taková sranda, jako se zdálo na
mapě. Přihlašujeme se v místní základní škole. Za vy-
plněnou přihlášku neplatíme nic a dostáváme poukaz
na překvapení v cíli. Na silnici u startu se trochu motá-
me s běžci, kteří se nechávají masírovat od profíků ve
stanu, pobíhají sem a tam, aby nevychladli, nebo se
teprve převlékají v místním parku. Mezi bruslaři jsou
zastoupeny všechny generace včetně batolete v ko-
čárku, a proto se „závodní“ peloton po startovním vý-
střelu brzy roztrhá. Honza jede v tříčlenné skupince asi
tak 20 metrů přede mnou. Snažím se naši skupinku
popohnat, abychom je dohnali. V kopcích jsou má čtyři
kolečka mrštnější a své skupince ujíždím a předjíždím
i pětikolečka z Honzovy skupiny. Na konci Běchovic
už mám Honzu na dosah, ale také bolavé plíce. Pod-
zimní syrový vzduch ještě letos nehltaly takovými douš-
ky. Na jednom z mnoha kopečků už si říkám, že jsem

ten začátek asi přepálila a pouštím před sebe jednoho
pětikolečkáře, který měl v plánu se za mě zavěsit. Zvol-
ňuji a rozkládám si zbytek svých sil, když najednou
projíždím nafukovací cílovou branou. „Jé, to už je ko-
nec! Vždyť já ani nestihla sprintovat!?“, nadávám si,
že jsem koukala jen dolů před sebe a nevzhlédla k cíli.
Je mi líto, že jsem konec takhle vypustila, ale přizná-
vám, že toho mám docela dost. Ještě dobrých 15 mi-
nut dojíždí ostatní bruslaři, všichni jsme s jízdou moc
spokojení. Za poukázku dostáváme pivo, powerade, vodu
a časopis. Sdělujeme si navzájem své zážitky nejen z této,
ale i ostatních organizovaných jízd, a ještě jdeme fandit
probíhajícím veteránům, kterým do cíle zbývá 5 kilometrů.

Organizátorka připravovala závod s nadšením a vědě-
la, co jízda na kolečkových bruslích obnáší, což dokazují
i její zasádrované prsty na pravé ruce jako suvenýr ze
Salomon jízdy. Věřím, že tím začala tradice Běchovické
In-line jízdy a všem její příští ročník doporučuji!

Kateřina Sekyrková

ŠEBRLE V BĚCHOVICÍCH

Nebylo jednoduché dotlačit kočárek do cíle In-line jízdy, ale
neposlední místo maminku jistě potěšilo.

Když se závodu zúčastní někdo známý, bývá ko-
lem něho pozdvižení. Sbírání autogramů, fotografová-
ní... K nám na 39. ročník závodu Mladé Běchovice při-
jel letos Šebrle, ale téměř nikdo si jej nevšimnul. A není
divu, vždyť startoval v té nejmenší kategorii s číslem
16 a na start ho
přivedla manželka
jeho slavného otce
Romana Eva Še-
brlová, rovněž
známá atletka,
která si v minulém
i letošním roce vy-
chutnala trať mezi
Běchovicemi a Vá-
penkou.

V letošním roč-
níku doběhla na
14. místě se ztrá-
tou 11 minut za
vítězkou Kamín-
kovou, která po-
kořila Běchovice
už šestkrát.

Jako již mnoho-
krát bylo i letos při- Štěpán Šebrle na startu Mladých Běchovic
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Lenka Slezáková si přijela pro výhru až z Rožnova pod Radhoštěm

VÝSTAVBA BYTOVÝCH DOMŮ

Trocha z historie
Jak všichni víte, výstavba bytových domů na po-

zemcích bývalého statku v centru obce, jižně od Čes-
kobrodské ulice, se připravuje již delší dobu. Se zámě-
rem výstavby bytů v této lokalitě přišla, před několika
lety Městská část Praha 1. Chtěla zde postavit byty
pro své obyvatele, kteří z nejrůznějších důvodů musí
uvolnit svůj byt. Záměr nebyl realizován. Představy vý-
stavby bytů v Běchovicích se v  roce 1999 až 2000
ujalo hl. m. Praha. Odbor městského investora, prostřed-
nictvím jeho mandatáře firmy ZAVOS, zadal ateliéru
Lang-Špinar vypracování projektové dokumentace. Pro-
jektanti předložili první studie zástavby Zastupitelstvu
MČ Běchovice v roce 2001. Návrh řešil výstavbu zá-
stavbou území čtyřmi až šesti menšími vícepodlažní-
mi bytovými domy (typu „villa domy“). Po diskusi a při-
pomínkách byl tento typ zástavby území „statku“ ZMČ
(zastupitelstvem městské části) odsouhlasen.

K velkému překvapení ZMČ předložili projektanti
k odsouhlasení na jaře roku 2002 diametrálně odlišnou
studii zástavby. Do řešeného území byly umístěny dva
dlouhé čtyřpodlažní bytové domy. V jihovýchodní části
území, osmdesát metrů dlouhý čtyřpodlažní pavlačový
dům, pouze s jedním výtahem, se vstupy do bytů pří-
mo z otevřených pavlačí. Druhý dům, v severozápadní
části řešeného území, šedesát metrů dlouhý čtyřpod-

praveno horské kolo od firmy IPEX pro vylosovaného
závodníka. Tou se stala Lenka Slezáková z Rožnova
pod Radhostěm. V době losování už byla na cestě
k domovu a tak si kolo přijela vyzvednout během října.
Myslím, že to nevadí, protože si na něj bude muset ještě
několik let počkat. Ještě jednou jí gratuluji a věřím, že
Lenku přivítáme i na 40. ročníku Mladých Běchovic.

Jan Jech
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NEBEZPEÈNÉ

lažní dům bez výtahu. V obou domech celkem 92 bytů,
převážně kategorie 1+kk. ZMČ s předloženým návrhem
nesouhlasilo a žádalo jeho přepracování, aby urbanis-
ticky lépe korespondoval s okolní zástavbou. Navrže-
né domy připomínaly „paneláky“ Severního města
a standard bytů se blížil „sociálním“ bytům až holoby-
tům. Do konce volebního období, do prosince 2002,
žádný nový návrh ZMČ neprojednávalo.

Překvapení v lednu 2003
Krátce po nástupu do funkce mne počátkem ledna

2003 navštívili vedoucí pracovníci firmy ZAVOS a mezi
řečí se zmínili, že se v nejbližší době zastaví, abych
jim podepsal souhlas MČ s dokumentací ke stavební-
mu povolení pro výstavbu výše uvedených ohromných
čtyřpatrových bytových domů. Domníval jsem se, že
špatně slyším, že jde o nedorozumění. Bohužel, nešlo!
Protože se na Úřadě MČ ani v jeho archivu nedochova-
ly žádné doklady o této akci, zaslali mi kopie souhlasu
MČ s dokumentací pro územní rozhodnutí a souhlasu
MČ s vydaným územním rozhodnutím z firmy Zavos.
Obě řádně podepsaná statutárním zástupcem MČ. Žád-
né ale nebylo projednáno a odsouhlaseno ZMČ, co je u
takto závažných dokumentů nutné. S návrhem a doku-
mentací pro územní rozhodnutí pro výstavbu bytových
domů v Běchovicích, jako nevhodným pro danou loka-
litu, nesouhlasili ani pracovníci Útvaru rozvoje města
(Hl. architekt hl. m. Prahy). Jejich nesouhlas byl přear-
gumentován tvrzením „že si MČ Běchovice takto navr-
ženou výstavbu přeje“, viz výše uvedené souhlasy MČ.
Zmíněný nízký standard bytů a to, že výstavbu inves-
tuje hl. m. Praha na svých pozemcích, vedlo k opráv-
něné domněnce, že město resp. městské části si bu-
dou řešit své problémy a umístí do těchto nájemních
bytů občany, hlavně ze skupiny „méně přizpůsobivých“
spoluobčanů, aniž by to mohla městská část Běchovi-
ce ovlivnit. Tato situace byla pro mne a současné ZMČ
velmi nepříjemná a nepřípustná. Nikdo z vás, běcho-
vických spoluobčanů, by neviděl, že jsme do této pozi-
ce byli vmanipulováni. Protože za našeho vedení obce
by proběhla výstavba, na mou hlavu a hlavu ZMČ by
padlo to, že přímo v centru obce žije skupina našich
méně přizpůsobivých spoluobčanů se všemi negativy,
které by to s sebou přineslo. Vzniklou situaci jsme mu-
seli rychle řešit.

Jak dál?
Rýsovaly se dvě cesty. První možnost byla dosáh-

nout zastavení projektu. Bylo by to reálné. Přineslo by
to však řadu negativ s důsledky pro celou MČ. Statek
v centru obce by se dále rozpadal a MČ by neměla
prostředky ani na jeho asanaci, dále bychom prodlužo-
vali agónii nevzhledného centra. V neposlední řadě by-
chom si vysloužili v očích Magistrátu hl. m. Prahy a před-
stavitelů města nálepku neseriozního partnera se vše-
mi důsledky.

Zvolili jsme druhou, složitou a náročnou cestu. Při-

pravil jsem „Pilotní projekt“, jak je možné realizovat
výstavbu bytů v Praze bez vkladu veřejných financí.
ZMČ se s ním ztotožnilo. Principem je, že hl. m. Praha
svěří pozemky určené pro výstavbu MČ Běchovice
a převede na ni investorská práva. MČ spolu s hl. m.
Prahou vybere obchodního partnera, který uzavře s MČ
Běchovice „Smlouvu o výstavbě“. Vybraný partner pro-
vede výstavbu bytů na své náklady a vložená investice
se mu vrátí prodejem nových bytů do osobního vlast-
nictví. Část bytů získá na základě smlouvy o výstavbě
MČ, která je využije pro řešení svých problémů. Praha
tím ušetří investiční prostředky a byty získají noví oby-
vatelé MČ Běchovice. Dojde také k zhodnocení po-
zemků MČ resp. města a MČ získá bez vložení koru-
ny nové byty. Tím, že většina bytů přejde do osobního
vlastnictví získáme záruku, že kdo si může byt koupit
nebo dosáhne na hypotéku, určitě nepatří do skupiny
méně přizpůsobivých spoluobčanů. To bylo motorem
celé myšlenky.

Po mnoha složitých jednáních byl, díky Radě hl. m.
Prahy, uvedený projekt přijat a je již v současné době
realizován. MČ má kontrolu nad projektem zajištěnu,
protože je jeho přímým účastníkem a supervisorovat
jej bude hl. m. Praha.

Současný stav projektu:
– byl vybrán obchodní partner, který na své náklady

provede výstavbu bytů: B. D. S. spol. s r. o., která na-
bídla v soutěži naší MČ nejvýhodnější nabídku – dva-
náct bytů do vlastnictví MČ.

– v současné době se dokončují úpravy textu Smluv
o výstavbě uzavřených mezi MČ a B. D. S. spol. s r. o.

– předpoklad zahájení výstavby demolicemi stáva-
jících objektů je v druhé polovině listopadu.

– pracuje se na přípravě změny projektu v rámci
platného územního rozhodnutí, změny dispozic bytů
tak, aby odpovídaly současným požadavkům na byd-
lení a tudíž byly prodejnější.

– navázána byla spolupráce s Útvarem rozvoje města
na dořešení celého území, aby po pohledové stránce
bylo architektonicky „příjemnější“, když již není mož-
né změnit projekt výstavby čtyřpodlažních dlouhých
domů.

– výstavba by měla být dokončena v druhé polovině
roku 2006.

Nechalo by se o výstavbě psát ještě dlouho. Pova-
žuji však za svou povinnost zevrubněji vás informovat
o nejdůležitějších akcích v naší MČ.

Ing. Jiří Santolík, starosta MČ

Hledáme hodnou paní
na hlídání dětí (4,5 a 3 roky).

Požadujeme 100% zodpovědnost, dobrý
zdravotní stav a trestní bezúhonnost.

Tel.: 606 101 110
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„PARTNER PRO VAŠI STAVBU“

STAVEBNINY KRUTSKÝ
ŠKVORECKÁ 871, ÚVALY 281 980 193 – 4, 602 384 790

www.krutsky.cz   e-mail: stavebniny@krutsky.cz

MIMOŘÁDNÁ AKCE
************************

!!  ZDÍCÍ SYSTÉM  POROTHERM CIHLY,  PŘÍČKOVKY
PRODEJ SKLAD  SLEVA 10% *

KAMIONOVÁ DODÁVKA - INDIVIDUELNÍ CENA  !!
!!  ZÁMKOVÁ DLAŽBA BEST OD 194,- Kč/m2  vč. DPH

!!  KOMÍNOVÝ SYSTÉM SCHIDEL - SLEVA 10% *  !!
(KOMPLETNÍ KOMÍN)

!!  STŘEŠNÍ KRYTINA KB BLOK – SLEVA 15% * !!

MONTÁŽ STŘEŠNÍCH OKEN VELUX ZDARMA (5% DPH)

* slevy platí z cen výrobců

PRÁCE POKRAČUJÍ

Na plný plyn se rozběhly práce, které byly plánovány na
podzimní čas. V ulici Do Říčan je prováděna oprava dešťo-
vé kanalizace a současně na několika dalších místech je
potrubí čištěno. Současně vznikají nebo jsou v rekonstruk-
ci nové chodníky. Před dokončením jsou cestičky v parku
u pomníku padlých a začíná příprava na založení obrubní-
ků na chodníku mezi ulicí Do Říčan a nádražím. Doufej-
me, že počasí dovolí dokončit zahájené práce tak, aby
bylo vše před zimou pěkně uklizené.
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Za všechny malé i velké účinkující děkujeme ma-
minkám a babičkám, které ušily dětem oblečení na
vystoupení – paní Motejlové, Davidové, Růžičkové, Hli-
nomazové a Konečné.

vedení základní školy

PODĚKOVÁNÍ

OSMIČKA NA HRADČANECH

V úterý 12. října 2004 jsme byli se školou na dějepis-
ném a současně zeměpisném výletě  v Praze. Cestou
od tramvajové zastávky Pohořelec k Hradčanskému
náměstí jsme se zastavovali na různých místech:
u Černínského paláce, na Loretánském náměstí a Hrad-
čanském náměstí. Všímali jsme si barokních a rene-
sančních staveb (Loreta, Stará radnice, Schwarzenber-
ský palác).

První delší zastávku jsme u Martinického paláce vy-
užili k pozorování renesančních detailů této asi tři sta
let staré památky. Byla to hlavně obdélníková sgrafita
a zdvojená okna s kamenným ostěním.

Uvnitř jsme navštívili výstavu „Poznej světové pa-
mátky UNESCO“. Při prohlížení fotografií českých, slo-
venských, švýcarských, kyperských a jiných staveb-
ních i přírodních unikátů ze seznamu organizace
UNESCO jsme současně vyhledávali odpovědi na de-
vět soutěžních otázek, které byly uveřejněny v časopi-

Dne 13. listopadu 2004
oslaví naše základní škola

100. výročí od jejího
otevření. Přijďte se podívat

na vystoupení žáků
v tělocvičně a po jeho

skončení do naší školy.

• Nejprve dovolte tichou vzpomínku na báječného
člověka – zesnulého ředitele, pana Jana Renčína.
V těchto dnech, kdy se probírám fotografiemi k historii
školy si více než kdy jindy říkám, že bude-li jednou za
mnou stát tolik práce, jako pro nás všechny vykonal
pan Renčín, budu moci být na sebe hrdý a pyšný. Dě-
kujeme, budeme vzpomínat.

• Velký úspěch jsme zaznamenali v obvodní sou-
těži v plavání – zlatá medaile na 100 metrů volným
způsobem pro Denisu Platilovou z 9. třídy. Denda je
velká sportovkyně, do loňského roku čtyřikrát týdně
trénovala akvabely, letos se dala na triatlon, olympij-
ský sport. No řekněte, nebyla by to krása – olympiáda
v Praze a na stupních vítězů, úplně tom nejvyšším,
naše Denisa… Držme jí  palce!

• Jak probíhají přípravy na 100. výročí si můžete
udělat obrázek z fotografií. Tady bych chtěl ještě jed-
nou vyjádřit svůj obdiv a vyslovit poděkování vám
všem, kteří se na náročných přípravách podílíte – dě-
tem,  učitelkám, rodičům i vám všem dalším, kteří jste
100. výročí pojali za své. Děkuji a ještě jednou vás
srdečně zvu v sobotu 13. listopadu.

Jaroslav Svátek

ŠKOLA V ŘÍJNU

Ve čtvrtek 21. října jsme se jako každoročně zúčast-
nili plaveckých závodů v Hloubětíně, pořádaných pod
záštitou městské části Praha 14. Za naši školu bojovalo
17 žáků. Nejlépe se umístila Denisa Platilová, která ve
své kategorii získala zlatou medaili. V I. kategorii nás
zastupovali Marek Šťastný, Vojta Karas, Veronika Horá-

ková a Františka
Rychtař íková.
V druhé kategorii
se dobře vedlo
Jurkovi Migalimu
s nímž změřili sily
Petr Pavlíček, Da-
vid Kovářík, Ka-
teřina Víšková
a Jana Kohouto-
vá. Mezi žáky 6.
a 7. tříd byl z na-
šich nejúspěšněj-
ší Petr Bláha. Za
ním skončili Petr
Daněk, Lukáš
Jandus, Lukáš
Vlach, Barbora
Hájková a Karolí-
na Bžochová. Do
nejtěžších bojů
ve IV. kategorii se
z chlapců přihlásil

pouze David Kafka. Poděkování patří všem, protože se
nebáli změřit síly s žáky ostatních, mnohdy sportovních
škol.

Alena Silovská

ZLATO PRO DENISU

Příprava na maňáskové divadlo.

Úspěšná Denisa Platilová
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TÉMĚŘ 12 TUN PAPÍRU

V letošním školním roce se naše škola opět zapojila
do soutěže ve sběru starého papíru a plastových ví-
ček. První odvoz proběhl 22. 9. 2004 a nasbírali jsme
11 927 kg. Chtěli bychom poděkovat všem, kteří s  námi
chrání naši přírodu, třídí odpad a zároveň tím přinášejí
dětem „nějakou tu korunku“. Dovolte mi poděkovat
zvláště rodině Nováčkových z Dolních Počernic, která
dokonce do sběrny v Kralupech nad Vltavou poslala
nákladní auto plné starého papíru. O termínu dalšího
sběru vás budu včas informovat.

Hana Horáková

Oslavit 100. výročí školy s námi přijde i nám dobře
známá spisovatelka Markéta Zinnerová. V sobotu
13. listopadu odpoledne proběhne ve škole autogra-
miáda, na které bude možno zakoupit se slevou 20%
některé z těchto knih:

Kde padají hvězdy
Tajemství proutěného košíku
Lola, dcera svých rodičů
Hradiště lásky
Fialový svět
Kočka Linda poklad rodiny
Princezna z třešňového království
Hádanky a básničky po celý rok

Eva Stračevská

PŘIVÍTÁME M. ZINNEROVOU

Několik suchých, ale přesto zajímavých čísel o naší
škole:

V devíti třídách se v letošním roce učí 185 žáků,
což je o sedm více než v loňském roce. Stará se o ně
18 osob, z nich pět není pedagogů. Všichni učitelé jsou
kvalifikovaní, pouze jedna vychovatelka dosud nemá
patřičné vzdělání. Do družiny je přihlášeno 46 dětí ve
dvou odděleních.

Součástí školy je mateřská škola, ve které je 30 za-
psaných dětí, o které pečují tři pedagogičtí pracovníci.
MŠ je jednotřídní. Dopoledne probíhá výchova ve dvou
skupinách.

Jan  Jech

ŠKOLA V ČÍSLECH

se 100 + 1. Máme šanci vyhrát některou z 50 cen?
Třeba přijde štěstí až do Běchovic…

Dále nás nohy nesly kolem Matyášovy brány na Praž-
ském hradě. Také jsme si prohlédli barokní výzdobu
kostela svatého Mikuláše na Malostranském náměstí.
Otec a syn Dienzenhoferové tu mají doklad na svůj
um.

Po krátkém občerstvení nás tramvaj dovezla před
Výstaviště v Holešovicích. A odtud je to již jen pár kro-
ků do Planetária. Zeměpisný pořad o Evropě nám po-
mohl utřídit vědomosti o přírodních poměrech našeho
světadílu. Zajímavě byly podány i informace o Evrop-
ské unii a našem místě v ní.

Tereza Jílková, VIII. třída

Při pracovní činnosti vyrábějí děti dárky z korálků

Nácvik country tanců probíhá především v tělocvičně

Relaxační centrum TopResort

Starokolínská 307, Újezd nad Lesy,
tel.: 602 268 158, 281 972 273

nabízí nově

Solárium
při první návštěvě
10 minut ZDARMA

a sleva 5% na permanentky
platí od 1. do 30. listopadu 2004

a
Masáže – klasické, reflexní, baňkové

Saunu a Vířivou vanu
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ČINNOST V PARKU POBOUŘILA

KAM ZA KULTUROU

Pod tímto titulem vás  informujeme o nových filmech,
společenských a jiných kulturních akcích. Do této rub-
riky můžete přispívat svými články, názory a postřehy
samozřejmě i vy.

Horem pádem
Do kin se právě v této době dostal český film reži-

séra Jana Hřebejka. Jedná se o komediální drama, které
je přístupné od 15 let.

Dvěma převaděčům uprchlíků (Zdeněk Suchý, Jan
Budař) zůstane po akci ve voze dvouměsíční dítě. Za-
pomenutého indického chlapečka prodají bezdětné
Milušce (Nataša Burger), která touží po dítěti. Její
manžel František (Jiří Macháček) je ovšem fotbalový
hooligan a rasista. Čtyřicetiletá Hana (Ingrid Timková)
pracuje v poradně pro uprchlíky. Její o mnoho let starší
partner Otakar (Jan Tříska) zkolabuje při přednášce na
univerzitě. Jejich osmnáctiletá dcera Lenka (Kristýna
Boková-Lišková)  se omylem dozví, že Otakar se ni-
kdy nerozvedl se svojí první ženou Věrou (Emília Vá-
šáryová), s níž má syna Martina (Petr Forman)…

Všem přeji krásné zážitky při sledování tohoto filmu.
Adam Lázenský

ELEKTROINSTALACE DO 1 000 V

rodinné domy * bytové jednotky
dílny * průmyslové rozvody
kanceláře * el. revize zařízení
přihlášky PRE a STE    *   hromosvody
rekonstrukce bytových jader
slaboproudé rozvody:

 DT, STA, ST, počítačové sítě
přípojky NN do 400 V
opravy a havárie kabelů a el. zařízení
výroba rozvaděčů NN

tel./fax: 281 970 344
tel. privát: 281 972 632
mobil: 603 413 202 Vladimír Lacina
mobil: 605 771 056 Jiří Koubský

e-mail: lacina-koubsky @cbox.cz
www:     www.lacina-koubsky.cz

Sdružení elektro
Elektroinstalace

Lacina – Koubský
Praha 9-Újezd nad Lesy,

 Chmelická 556

korespondenční adresa:
Praha 9-Újezd nad Lesy
Chmelická 556
PSČ: 190 16

kancelář firmy:
Praha 9-Újezd nad Lesy
Sulovická 1234
Areál Stavebniny STAKO

Několik občanů Běchovic II se obrátilo na úřad měst-
ské části s dotazy co se děje za devastaci parku Man-
želů Kotrbových. Na mimořádném zasedání zastu-
pitelstva MČ dne 26.10. 2004 se rozvinula rozsáhlá
diskuse k tomuto problému. Pan Ing. Vondráček ze-
vrubně vysvětlil postup dalších prací a jaká bude koneč-
ná úprava povrchu zavezené propadlé plochy parku.

Pan Ing. Vondráček podal žádost na úřad MČ o po-
volení vyrovnat propadlou plochu pod úrovní okolních
komunikací v parku Manželů Kotrbových zeminou
z výkopu pro bazén s tím, že plochu urovná, oseje travou
a bude se starat o trávník po dobu než ho bude možné
sekat rotační sekačkou. Žádost pana Ing. Vondráčka
byla předána komisi výstavby k posouzení a zpracování
vyjádření pro zastupitelstvo MČ. Komise doporučila
zastupitelstvu MČ souhlasit se záměrem pana Von-
dráčka  za těchto podmínek:

Pan Vondráček vyrovná propadlou plochu výkopovou
zeminou tak,  aby kolem stromů  v okruhu o průměru
cca 1m nebyla navezena neplodná zemina. Neplodná
zemina bude urovnána a překryta ornicí o tloušťce cca
10 cm. Ornicí bude vyplněno i okolí stromů. V jarních
měsících provede pan Ing. Vondráček osetí navezené
a urovnané  zeminy travou a o růst trávníku a jeho údržbu
se bude starat do konce října 2005. Výsledná rovina
trávníku nepřevýší okolní komunikace. Za těchto pod-
mínek Zastupitelstvo MČ záměr pana Vondráčka schvá-
lilo. Plnění podmínek bude sledovat Úřad městské části
Praha-Běchovice.

Pozvání na nejbližší akce
Závěrem mi dovolte, abych vás pozval dne 10. lis-

topadu  2004 na veřejnou schůzi, která se bude konat
od 18.00 hod v jídelně DPS.  Na veřejnou  schůzi jsem
pozval projektanty atelieru PUDIS a investora z Ředi-
telství silnic a dálnic na které se můžete obrátit se všemi
dotazy ohledně připravované přeložky E 12 (Česko-
brodské) mimo městskou část Běchovice. Po veřejné
schůzi bude následovat řádné zasedání Zastupitelstva
MČ Praha-Běchovice.

    Dále mi dovolte abych vás osobně pozval na Den
otevřených dveří do naší základní školy dne 13. listopadu
2004, kdy oslavíme jedinečné jubileum, sto let od zahá-
jení výuky v běchovické  škole.

Společně s TJ Sokol Běchovice I pořádáme dne
12. prosince 2004 od 14.00 hodin tradiční Mikulášskou
besídku v tělocvičně. Zvu všechny děti i jejich rodiče
a těším se na vás.

Ing. Jiří Santolík, starosta MČ
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Jako malá jsem hrozně ráda chodila na hřbitov. Vět-
šinou s babičkou, která mi vyprávěla pozoruhodné his-
torky o lidech, jejichž hroby jsme pomalým procház-
kovým tempem míjely, a tak se můj dětský zájem
o kytky, svíčky a náhrobky spojoval s osudy bytostí,
dávno či nedávno zemřelých. Zvlášť okolo Dušiček
jsem vždy vítala světélka na hrobech, celý hřbitov
zářil a mně připadalo, že všichni ti naši známí a pří-
buzní jsou opět s námi.

Ani teď, ač od dětství již hodně vzdálená, si neod-
pustím malou procházku jako připomenutí osob a osu-
dů, jež se mne nějak dotýkaly. Někdy se mi zdá, že
honosné mramorové náhrobky snad mají zastřít špat-
né svědomí pozůstalých, někdy pustnoucí hrob svěd-
čí o marnosti lidského úsilí zanechat po sobě nějakou
stopu.

Nikdy se nezapomenu zastavit u hrobu pod lípou,
kdysi snad nejkrásnějšího na celém hřbitově. Znala jsem
už jen posledního člověka ze všech těch, kteří tu odpo-
čívají. Říkali jsme mu starý pán, protože byl skutečnou
osobností a přes své stáří a zdravotní potíže vzbuzoval
respekt a úctu. Byl kdysi velmi bohatý a samozřejmě
i obklopený přáteli, měl rodinu, krásnou ženu a syna,
ve kterém se viděl, dům, auto. Žena se mu upila, syno-
vi příliš uhlazoval cestičky, až z něj nakonec nic neby-
lo a daleko od domova předčasně zemřel, peníze se
rozkutálely, a když starý pán úplně ohluchl, přestali ho
vyhledávat i přátelé, protože se mu muselo všechno
psát. Nám tohle nevadilo a rádi jsme se u něho zasta-
vili. Měl o všechno zájem, jasně a dobře mu to mysle-
lo, pravidelně četl noviny. Po převratu jsem mu pomá-
hala vyřídit majetkové záležitosti a viděla jsem, že je
spravedlivý: pozemky, které kdysi prodal, ale nebyly
převedené, odmítl převzít do vlastnictví. Měl ovšem
svou hlavu a nebylo snadné mu něco vymluvit.

Jednou takhle na podzim jsem si všimla, jak od něj
už po několikáté odchází místní hrobník. Starý pán tro-
chu postonával, ale nebylo to zlé, spíše jsem usuzo-
vala na nějaké darované ošacení pro hrobníkovu po-
četnou rodinu. Koncem týdne jsme ho opět navštívili
a on mi řekl: „Dovezeš mne na hřbitov!“ Nebyla jsem
zvyklá mu odporovat nebo se vyptávat, došla jsem pro
auto a jeli jsme. Tam pod lípou byla vykopaná jáma.
Musela jsem skočit dolů, přeměřit ji – metr měl starý
pán s sebou – a potom prohlásil: „dobrý je to, můžeme
to zase nechat zaházet.“ Dalo nám s manželem hodně
přemýšlení, než jsme přišli věci na kloub. To bylo tak.
Starý pán si zřejmě vzpomenul na jeden pohřeb v jeho
rodné vesnici, musel být tehdy ještě dítě. Při betono-
vání obrubníku se tehdy beton dostal i pod náhrobní
desku a nebylo možné řádně vykopat hrob. Rakev
s nebožtíkem se tenkrát musela dát téměř na stojato
a tak dostat do jámy. Byla to velká ostuda a ještě dlou-

ho si o tom celé široké okolí vyprávělo. I kolem rodin-
ného hrobu starého pána se na jaře betonovalo, takže
on si během své nemoci na to vzpomněl a bál se, aby
jeho případný pohřeb nedopadl také tak nedůstojně.

Příbuzní, kteří se o starého pána měli starat, celkem
vykopanou jámu přijali jako úsporu nákladů a mohl je
trefit šlak, když se zase zasypávala. Smrt ovšem při-
šla až o několik let později. Mezitím starý pán prodal
les a pole prakticky za babku, peníze rozdělil rovným
dílem snaše a vnukům, a ti mu pak ani nepřijeli na po-
hřeb. Krásná kovaná mříž kolem hrobu byla kvůli snad-
nému přístupu odložena, později už ji neměl kdo dát
zpět na místo a nakonec se ztratila.

Lipové listí se pomalu snáší k zemi a přikrývá vy-
bledlá jména. Odmetu je, položím kytici a zapálím svíč-
ku. Potřebovala bych Vaši moudrost, starý pane! Taky
už vím o životě své.

Zdena Púčeková

DUŠIČKOVÉ ZAMYŠLENÍ

Praha 14 pořádá v sobotu 13. listopadu tradiční turis-
tický pochod „14 km kolem Prahy 14“. Start i cíl je před
restaurací TJ Slavoj Hloubětín v Hloubětínské ulici 88.

Protože Praha 14 slaví 10. výročí svého vzniku, bude
mít letošní pochod bohatý program. Účastníci budou
mít možnost zastavit se na několika zajímavých mís-
tech: prohlédnout si kostel sv. Bartoloměje, navštívit
společnost Coca Cola, kde se dozví o její historii i sou-
časnosti, lze si zajezdit v jezdeckém klubu. V Galerii
14 je k vidění výstava „Překročit práh budoucnosti“
a kdo by si chtěl zasportovat i jinak, může si na závěr
zaplavat v bazénu Hloubětín. Na tyto doprovodné pro-
gramy je vstup se vstupenkou zakoupenou na startu,
který je od 8.30-11.30 hodin. Každý účastník obdrží
mapku trasy malého a velkého okruhu a v cíli, nejpoz-
ději v 18 hodin, čeká na účastníky suvenýr s logem
Prahy 14. Startovné je pro dospělé 20,- Kč, pro děti
a důchodce 10,- Kč.

J. Klimešová
kancelář starosty

KOLEM PRAHY 14

Prodám
 štěňata YORKŠÍRSKÉHO TERIÉRA

 bez P.P.
Rodiče oba s P.P.
Odběr koncem listopadu.
Tel.: 281 930 438

604 673 399
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POSLEDNÍ SNÍMEK

 Pouze pět týdnů před oslavami stoletého výročí
založení běchovické školy se dozvídáme, že jedna
z výrazných osobností, které zde působily v šedesá-
tých a sedmdesátých letech, pan Jan Renčín, již není
mezi námi.

Rodák z východních Čech ukončil svá studia v Lito-
myšli na počátku světové války, během které absolvoval
i totální nasazení jako dělník. Po válce působil jako učitel
i ředitel na jedenáctiletce v Králíkách a Dolní Dobrouči.

Do běchovické školy nastoupil v roce 1964 jako zá-
stupce ředitele a později se stal  jejím ředitelem. Tuto
funkci  zastával až do roku 1975.

Byla to složitá doba,  plná  úskalí a zádrhelů, které
si dnes již těžko dovedeme představit. Pozice učitele
byla v té době velmi nesnadná. Pan Renčín si ve funk-
ci ředitele vždy uhájil renomé slušného a spravedlivé-
ho člověka. Dokázal zaretušovat i tak zvané kádrové
nedostatky těch, kteří to potřebovali, dokázal i ignoro-
vat, či otupit některá nesmyslná nařízení tehdejších škol-
ských veličin. Byl to moudrý, obětavý a skromný člověk.

Stal se nadšeným pozorovatelem všeho dění v Bě-
chovicích. Jeho celoživotním koníčkem byla fotogra-
fická reportáž. Sledoval a zaznamenával významné děje
v obci a sestavil tak obrazovou kroniku,  která má ne-
obyčejně veliký rozsah i vypovídací schopnost.

Jeho posledním dílem, které připravil právě pro sté
výročí školy, je zvlášť koncipovaný soubor fotografií,
se kterým se bude moci veřejnost seznámit při Dni ote-
vřených dveří ve škole.

ZA JANEM RENČÍNEM

V minulém měsíci nás zastihla zpráva, že nás opustil
člověk, jehož fotografie byly pravidelnou náplní naše-
ho zpravodaje. Už nikdy u aktuálního snímku nenapí-
šeme Foto Jan Renčín.

Budeme na něj vzpomínat nejen jako na všudypří-
tomného fotografa, ale rovněž jako na ředitele místní
školy, kde učil češtinu a dějepis. Pro mnohé se stal
symbolem závodu Mladé Běchovice, který před čtyři-
ceti lety založil. Pro obec pracoval dlouhá léta  jako
předseda školské a kulturní komise a současně vedl
fotokroniku obce. Tu pravidelně doplňoval od roku 1964
až do posledního okamžiku svého života.

Patřil rovněž mezi organizátory různých akcí. Pravi-
delně zajišťoval zájezdy učitelských odborů, pro děti
připravoval dětské tábory – mnozí si jistě vzpomenou
na pobyty v Dolním Dvoře. Měl rád dramatické umění.
Byl pravidelným návštěvníkem divadel a podporoval
dramatický kroužek na základní škole.

Odešel člověk, který měl nepopsatelný cit pro zábě-
ry, ale také pro lidi a jejich duše.

Čest jeho památce.
Jan Jech

Vídávali jsme jej s jeho nezbytným fotoaparátem
velmi často ať již v přírodě nebo při veřejných akcích
či závodech. Škoda, přeškoda, že zde již není.

Byl to vzácný člověk, na kterého budeme stále vzpo-
mínat.

Božena Koubová, učitelka v.v.

Jako předseda organizačního výboru 1. ročníku
Mladých Běchovic

Jan Renčín - tisíce fotografií vyrobil, ale sám na snímcích
většinou chyběl.
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Otázka je, zda na sebe knihovny skutečně upozor-
nily a jejich nedostatky budou napraveny. V naší knihov-
ně jde hlavně o zkulturnění prostředí pro čtenáře, jak
bylo zmíněno podrobně v minulém čísle Života Běcho-
vic. Věřím, že nejen zřizovateli, ale i občanům Běcho-
vic jde o to, aby knihovna byla skutečně kulturním stán-
kem obce. Řada čtenářů mi už předem nabízí pomoc
při případných opravách. Všem děkuji a pokud dojde
k úpravám, ráda pomoc využiji.

Nové knihy
Beletrie pro dospělé
Petra Hůlová: Přes matný sklo
Andrej Štiavnický: Čachtická paní

V podzemí Čachtického hradu
Ve vězení a na svobodě
Před Božím soudem

Viktor Fišl: Prstoklady
Jeruzalémské povídky
Kafka v Jeruzalému

John Grisham: Král advokátů
André Maurois: Umění žít
Pauline Gedgeová: Dítě jitra
Wolfram Fleischhauer: Královský purpur
Nora Robertsová: Půlnoční zátoka
H. Pawlowská, I. Hercíková, M. Viewegh:

Tři v háji
P. Šabach, M. Viewegh, I. Klíma a kolektiv:

Možná mi porozumíš

Detektivka
Agatha Christie: Parker Pyne zasahuje

Sci-fi
Historie Duny: Služebnický džihád

Poezie
Oldřich Mikulášek: Vinohrad

Zajímavý autor knih, které rádi čtete.
Květa Legátová – je jeden z pseudonymů spisovatelky
Věry Hofmanové.

Narodila se v roce 1919 v Brně. Vystudovala na uni-
verzitě matematiku, fyziku, češtinu a němčinu. Celý ži-
vot pracovala jako učitelka. Jako politicky nespolehlivá
byla překládána z jedné školy na jinou. V padesátých
letech publikovala texty v časopise Host, napsala ro-
mán Korda Drábová pod pseudonymem Věra Podhorná.

Pro rozhlas napsala asi 40 divadelních her pod růz-
nými pseudonymy. Nejméně 14 jejích her bylo zrealizo-
váno. Po dvou baladických knihách Želary a Jozova
Hanule získala Státní cenu za literaturu. Dramatická
tvorba byla poprvé vydána knižně v roce 2003 v podo-
bě osmi her Pro každého nebe. Hry zařazené do svaz-
ku Posedlá a jiné hry vznikaly v rozmezí čtyřiceti let.

Ve fondu naší knihovny: Želary, Jozova Hanule, Pro
každého nebe, Posedlá a jiné hry.

 Věra Santolíková,
knihovnice

TÝDEN KNIHOVEN JE ZA NÁMI

Jan Renčín působil v mnoha veřejných funkcích Mladé Běchovice přitahovaly svého zakladatele do posledních dnů

Autoškola TRIUMF
Třebešovská 107, Horní Počernice

Cena výcviku 8 000,- Kč
je včetně zkoušek.

 Přijímáme i převody
z jiných autoškol

 Výcvik z místa bydliště.

Váš řidičák –  náš cíl!
Tel.: 603 418 333
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Fotografiemi do tohoto čísla přispěli:
Jan Renčín (3), Martin Jech (1), Milan Vozáb (2),

Jaroslav Svátek (3), Josef Matějka (2), Lukáš Klic-
pera (1), Adam Lázenský (1), Pavel Renčín (1), archiv

Fotosběrna
Jan Jech, Do Říčan 371 nabízí

Fotokalendáře na rok 2005
 s vlastním motivem

Jednostránkový za 89,- Kč
Třináctistránkový  nástěnný 299,- Kč

Informace tel.: 606 481 222

Omlouváme se čtenářům za chybu, ke které došlo
v úvodníku minulého čísla ŽB. Při přepisování došlo
k  prohození  číslic 4 a 5, takže správný text měl být:
„V březnu 1939 Hitler obsadil i zbytek českých zemí
a vznikl Protektorát Čechy a Morava (1939–1945).“

Všem čtenářům se omlouvám a děkuji panu Vítov-
covi za upozornění.

Jan Jech

Blahopřejeme všem spoluobčanům, kteří se do-
žívají v měsíci listopadu 2004 významného životního
jubilea a přejeme jim pevné zdraví.

Zastupitelstvo
Městské části Praha-Běchovice

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Děkuji zastupitelům MČ Praha-Běchovice a pře-
devším paní Svobodové, která mně přišla osobně
blahopřát k mému životnímu jubileu jménem úřadu
městské části a současně mi předala věcný dar
s vřelými slovy  a upřímným stiskem ruky.

Karel Janota

Děkuji za milou návštěvu paní Svobodové
a Burianové a za dárek od ÚMČ Praha-Běchovice
k mému životnímu jubileu.

Stanislava Soročinová

Děkuji zastupitelům MČ Praha-Běchovice a paní
Svobodové a Burianové, které mi jménem ÚMČ pře-
daly dárek k mému jubileu.

Josef Volf

Děkuji za milou návštěvu paní Svobodové
a Burianové a za dárek od ÚMČ Praha-Běchovice
k mému životnímu jubileu.

František Kafka

Děkuji za milou návštěvu paní Svobodové
a Burianové a za dárek od ÚMČ Praha-Běchovice
k mému životnímu jubileu

Václav Outrata

Děkuji za milou návštěvu paní Svobodové a Bu-
rianové a za dárek od ÚMČ Praha-Běchovice k mému
životnímu jubileu.

Eva Beroušková

TISKOVÁ OPRAVA

bude probíhat sběr zahradního odpadu
(větve, listí)

 na stanovištích:
na rohu ul. Do Říčan  a Václava Kovaříka,

pro Běchovice I
 v prostoru za „rybníčkem“ u plotu

stavební ohrady.

                            Jiří Santolík, starosta
Děkuji za návštěvu a dárek, který jsem obdržel

k mému životnímu jubileu od ÚMČ Praha-Běchovice.
Jaroslav Strouhal

Děkuji za milou návštěvu a za dárek od ÚMČ
Praha-Běchovice k mému životnímu jubileu. Moc jste
mě potěšili, že jste si vzpomněli.

Josef Suchý

od 8 hodin ráno
do 13 hodin odpoledne

Dne 27. 11. 2004


